教育部高等教育司推荐 国外优秀信息科学与技术系列教学用书

离散数学结构

(第五版 影印版)

DISCRETE MATHEMATICAL **STRUCTURES**

(Fifth Edition)

■ Bernard Kolman Robert C. Busby **Sharon Cutler Ross**





高等教育出版社 Higher Education Press

教 育 部 高 等 教 育 司 推 荐 国外优秀信息科学与技术系列教学用书

离散数学结构

(第五版 影印版)

DISCRETE MATHEMATICAL STRUCTURES

(Fifth Edition)

Bernard Kolman Robert C. Busby Sharon Cutler Ross



图字:01-2005-0959号

Discrete Mathematical Structures. Fifth Edition

Bernard Kolman, Robert C. Busby, Sharon Cutler Ross

本书封面贴有 Pearson Education(培生教育出版集团)激光防伪标签。无标签者不得销售。

English reprint edition copyright © 2005 by PEARSON EDUCATION ASIA LIMITIED and HIGHER EDUCATION PRESS. (Discrete Mathematical Structures from Pearson Education's edition of the Work)

Discrete Mathematical Structures, 5e, by Bernard Kolman, Robert C. Busby, Sharon Cutler Ross, Copyright

© 2004

All Rights Reserved.

Published by arrangement with the original publisher, Pearson Education, Inc., publishing as Pearson Education, Inc.,

This edition is authorized for sale only in the People's Republic of China (excluding the Special Administrative Regions of Hong Kong and Macau).

原版 ISBN:0-13-045797-3

For sale and distribution in the People's Republic of China exclusively (except Taiwan, Hong Kong SAR and Macao SAR).

仅限于中华人民共和国境内(但不允许在中国香港、澳门特别行政区和中国台湾地区)销售发行。

图书在版编目(CIP)数据

离散数学结构 = Discrete Mathematical Structures: 第5版/(美)科尔曼(Kolman, B.),(美)巴斯比(Busby, R. C.),(美)罗斯(Ross, S. C.)著.—影印本.—北京:高等教育出版社,2005.6 ISBN 7-04-017576-2

I. 离. . . II. ①科...②巴. . . ③罗... III. 离散数 , 学 — 髙等学校 — 教材 — 英文 IV. 0158

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2005)第 056410 号

出版发行 高等教育出版社 购书热线 010-58581118 杜 址 北京市西城区德外大街4号 免费咨询 800-810-0598 邮政编码 100011 址 http://www.hep.edu.cn 机 010-58581000 http://www.hep.com.cn 网上订购 http://www.landraco.com http://www.landraco.com.cn 经 销 北京蓝色畅想图书发行有限公司 印 刷 北京民族印刷厂 开 本 787×1092 1/16 版 次 2005年6月第1版 印 张 33.75 印 次 2005年6月第1次印刷 数 620 000 定 价 39.50 元

本书如有缺页、倒页、脱页等质量问题,请到所购图书销售部门联系调换。

版权所有 侵权必究 物料号 17576 - 00

前言

20 世纪末,以计算机和通信技术为代表的信息科学和技术对世界经济、科技、军事、教育和文化等产生了深刻影响。信息科学技术的迅速普及和应用,带动了世界范围信息产业的蓬勃发展,为许多国家带来了丰厚的回报。

进入 21 世纪,尤其随着我国加入 WTO,信息产业的国际竞争将更加激烈。我国信息产业虽然在 20 世纪末取得了迅猛发展,但与发达国家相比,甚至与印度、爱尔兰等国家相比,还有很大差距。国家信息化的发展速度和信息产业的国际竞争能力,最终都将取决于信息科学技术人才的质量和数量。引进国外信息科学和技术优秀教材,在有条件的学校推动开展英语授课或双语教学,是教育部为加快培养大批高质量的信息技术人才采取的一项重要举措。

为此,教育部要求由高等教育出版社首先开展信息科学和技术教材的引进试点 工作。同时提出了两点要求,一是要高水平,二是要低价格。在高等教育出版社和 信息科学技术引进教材专家组的努力下,经过比较短的时间,第一批引进的 20 多种 教材已经陆续出版。这套教材出版后受到了广泛的好评,其中有不少是世界信息科 学技术领域著名专家、教授的经典之作和反映信息科学技术最新进展的优秀作品, 代表了目前世界信息科学技术教育的一流水平,而且价格也是最优惠的,与国内同 类自编教材相当。

这项教材引进工作是在教育部高等教育司和高教社的共同组织下,由国内信息科学技术领域的专家、教授广泛参与,在对大量国外教材进行多次遴选的基础上,参考了国内和国外著名大学相关专业的课程设置进行系统引进的。其中,John Wiley公司出版的贝尔实验室信息科学研究中心副总裁 Silberschatz 教授的经典著作《操作系统概念》,是我们经过反复谈判,做了很多努力才得以引进的。William Stallings 先生曾编写了在美国深受欢迎的信息科学技术系列教材,其中有多种教材获得过美国教材和学术著作者协会颁发的计算机科学与工程教材奖,这批引进教材中就有他的两本著作。留美中国学者 Jiawei Han 先生的《数据挖掘》是该领域中具有里程碑意义的著作。由达特茅斯学院 Thomas Cormen 和麻省理工学院、哥伦比亚大学的几

位学者共同编著的经典著作《算法导论》,在经历了11年的锤炼之后于2001年出版了第二版。目前任教于美国 Massachusetts 大学的 James Kurose 教授,曾在美国三所高校先后10次获得杰出教师或杰出教学奖,由他主编的《计算机网络》出版后,以其体系新颖、内容先进而倍受欢迎。在努力降低引进教材售价方面,高等教育出版社了大量和细致的工作。这套引进的教材体现了权威性、系统性、先进性和经济性等特点。

教育部也希望国内和国外的出版商积极参与此项工作,共同促进中国信息技术教育和信息产业的发展。我们在与外商的谈判工作中,不仅要坚定不移地引进国外最优秀的教材,而且还要千方百计地将版权转让费降下来,要让引进教材的价格与国内自编教材相当,让广大教师和学生负担得起。中国的教育市场巨大,外国出版公司和国内出版社要通过扩大发行数量取得效益。

在引进教材的同时,我们还应做好消化吸收,注意学习国外先进的教学思想和教学方法,提高自编教材的水平,使我们的教学和教材在内容体系上,在理论与实践的结合上,在培养学生的动手能力上能有较大的突破和创新。

目前,教育部正在全国 35 所高校推动示范性软件学院的建设和实施,这也是加快培养信息科学技术人才的重要举措之一。示范性软件学院要立足于培养具有国际竞争力的实用性软件人才,与国外知名高校或著名企业合作办学,以国内外著名 IT企业为实践教学基地,聘请国内外知名教授和软件专家授课,还要率先使用引进教材开展教学。

我们希望通过这些举措,能在较短的时间,为我国培养一大批高质量的信息技术人才,提高我国软件人才的国际竞争力,促进我国信息产业的快速发展,加快推动国家信息化进程,进而带动整个国民经济的跨越式发展。

教育部高等教育司 二〇〇二年三月

原版前言

对于大学一二年级的教学来说,离散数学是一门很有趣的课程,原因有几个方面。它的内容是数学,但它的大多数应用和超过半数的学生来自于计算机科学。因此,了解本书主题的编写动机,并事先了解它们的应用,是十分重要而必要的策略。此外,这门课程所涵盖的题材广泛,内容丰富,所以教材的内容须精心安排,清晰易懂,并用适当的教学法强调关键概念。同时,也希望学生能够掌握并运用一项重要的新技能:书写数学证明的能力。要写出优秀的计算机程序,这是一项非常好的训练。

数学系学生可使用本书作为离散数学基本概念的人门书,并作为向更高级数学概念发展的基础。如果仅限于此,那么书中涉及计算机科学的一些特定应用可以略去或者单独作为重要的例子选用。本书也可作为计算机科学或者计算机工程课程的教材,它为与计算机相关的许多基本概念打下基础,并且为这些概念提供连贯的发展和共同的主题。教师很容易通过参考每章的必备知识设计出与各章内容相一致的、适当的课程。

方法

首先,我们认为将课程内容所涵盖的领域和深度限制在大学一二年级所教的基础课程的水平上是明智的。我们认为本书所选定的一系列主题能够真正适用于计算机科学和其他学科,并且这些内容是以一种符合逻辑、有条理的方式给出的。在介绍这些主题的同时,也指明了如何更深入地研究这些课题。这种方法使得本书能够成为高年级课程的一种很好的参考。

其次,将大量的定义和抽象理论压缩到最低限度,并且用这种方式来组织各个主题,给出它们的相互联系。关系和有向图被视为同一基本数学概念的两个方面,有向图是关系的图形表示。所以,该基本概念实际上用来作为本书介绍其他所有概念的基础,包括函数、偏序、图和数学结构。本书所介绍的每个新概念尽可能使用前面学过的内容,并且以这种方式展开,从而简化后续的更复杂的概念。

第五版有什么新内容?

由于关系和有向图这两个关键概念在本书中起着统一的作用,所以,我们仍然相信本书非常适合课堂教学。这一版以编码为线索,全面阐述了这两个概念,包括效率、有效性和安全性。新加的两个小节,Other Mathematical Structures(其他数学结构)和Public Key Cryptology(公钥密码学),是这种思路的主要组成部分,但相关的少部分内容插入在第1章。这一版的习题量比前一版增加了25%以上。无论对本书做了怎样的

vi 原版前言

改动,但是我们的目标依然同前四版一样:以一种简明的、学生能够理解的方式,来 介绍离散数学的基本概念及其某些应用。

- 从第1章开始,就介绍了密码学的思想,并且描述了该领域的基本概念,最后介绍了公钥密码学。新增加的内容从各个方面介绍了编码:效率、有效性和安全性。
- 新加了一节, Other Mathematical Structures, 介绍环和域的基本概念, 特别是 Z_n。
- 给学生学习建模技巧提供了更多的机会。无论是建模、抽象、模式识别,还 是问题求解,了解问题的数学本质的能力都是在更高一级的数学课程中取得 成功的一个关键因素。
- 理解证明并写出简单的数学证明是一个重要的课程目标。证明方法不仅仅是 在正式的介绍证明方法的章节中给予介绍,而且在教材中的许多场合要求学 生阅读、分析、完成并给出证明。
- 本书包含有更多的应用,包括关系数据库、校验位、各种密码以及加权投票 系统。
- 每章都增加了一些新的习题,重点放在对概念的多种描述上。与第四版相比增加了大约400道习题。
- 每章开始有一个简短的历史回顾,介绍一些在该章所涉及的领域中做出过重要贡献的学者。
- 与前几版相比,增加了关于同构的内容,这些内容贯穿全书。
- 开发了关于加权投票系统、Petri 网和 Catalan 数的附加学生实验。有些实验放在适当的章节中,其他的实验则集中放在附录 B中。这些实验作业为学生提供了发现、探索以及写作的机会,并且是专门针对协同工作而设计的。
- 这一版继续在全书中编排了关于证明和证明技巧的讨论,包括对大部分证明的注解、与证明各命题的技巧相关的习题以及关于证明的提示。许多新的习题为培养学生阅读和书写证明的能力提供了更多的实践机会。
- 每一章都有一组复习题。这些复习题主要是概念性的,用来帮助学生理解本章的主要概念。
- 增加了一个术语表,便于快速参考查询。
- 在前几版内容的基础上,索引中新加了大约 100 个与新的概念和例子有关的词条。

习题

习题是本书的重要组成部分。许多习题本质上都是计算型的,其余的则是理论型的。本书后面的许多习题以及实验都要求口头解答,关于实验下面将进一步说明。帮助培养证明书写技巧的习题要求学生分析证明、增加论据或完成一些未完成的证明。

为了帮助学生理解基本原理和掌握方法,许多新的习题中增加了关于指导和实践的内容。所有序号为奇数的习题、复习题以及自测题的答案均放在本书的后面。所有习题解答可在《教师解答手册》中找到,该手册可以从原出版社免费得到(只提供给任课教师)。该手册中包含有关于每章的教学思想、实验的目的和评分准则的注解,还包含一个试题库。

实验

从第1章到第10章,每章最后都有一个学生实验。这些实验为学生提供发现和探索问题的机会,或者帮助学生更深入地认识各章中所讨论的主题。这些实验是作为课外经验来设计的,并且适合作为小组作业。每个实验都需要做比章节练习多得多的书写工作。附录B是一些附加实验,每个实验的内容、必备知识以及目的都可以在《教师解答手册》中找到。

章末材料

每章均包含有证明提示(Tips for Proofs)、便于复习的主要概念的总结、一系列编码练习、一个实验、一系列概念性复习题以及涵盖本章内容的自测题。

章节结构

第1章讲述本课程的基础知识,包括集合、子集及其运算,数列,整数的性质(包括以 n 为基数的表示),矩阵以及数学结构。本章的目的是帮助学生培养在多种层面上识别模式的技能。第2章讨论逻辑以及相关的内容,包括证明方法和数学归纳法。虽然关于证明的讨论基于此章,但有关证明的注释贯穿全书。第3章论述计数,包括排列、组合、鸽巢原理、概率基础以及递归关系。

第4章讲述关系的基本类型和性质以及关系的有向图表示。此外,本章还讨论了矩阵和其他数据结构的关系。第5章讨论函数的概念,并且给出了许多重要的函数例子,包括计算机科学中特别感兴趣的一些函数;还简要介绍了函数增长的基础知识和应用。第6章讨论偏序集,包括格和布尔代数。为了找出布尔表达式的布尔函数的符号表示,加入了图形化的卡诺图方法。第7章介绍有向树和无向树及其应用。初等图论以及其在运输网络和匹配问题中的应用是第8章的重点。

第9章又回到数学结构,介绍了半群、群、环和域的基本概念。基于前几章的知识,只引入了几个新的概念。第10章主要讨论有限状态机,它是前面几章概念的补充和有效应用。第11章讨论了编码的差错检验、纠错以及安全性问题。附录A讨论了算法和伪码。本书中的某些例子和习题使用的是这里介绍的简化伪码,忽略这些内容不会破坏内容的连续性。附录B给出一些附加实验,它们是本教材各章主题的扩充或者预习。

致谢

我们非常感谢本书前四版的下列审阅者: Harold Fredrickson (Naval Postgraduate School), Thomas E. Gerasch (George Mason University), Samuel J. Wiley (La Salle College), Kenneth B. Reid (Louisiana State University), Ron Sandstrom (Fort Hays State University), Richard H. Austing (University of Maryland), Nina Edelman (Temple University), Paul Gormley (Villanova University), Herman Gollwitzer 和 Loren N. Argabright (Drexel University), Bill Sands (University of Calgary, 他指出了第二版中的许 多错误), Moshe Dror (University of Arizona, Tucson), Lloyd Gavin (California State University, Sacramento), Robert H. Gilman (Stevens Institute of Technology), Earl E. Kymala (California State University, Sacramento 分校), Art Lew (University of Hawaii, Honolulu), Ashok T. Amin (University of Alabama, Huntsville), Donald S. Hard (Rochester Institute of Technology), Minhua Liu (William Rainey Harper College), Charles Parry (Virginia Polytechnic Institute & University), Arthur T. Poe (Temple University), Suk Jai Seo (University of Alabama, Huntsville), Paul Weiner (St. Mary's University of Minnesota)。感谢第五版的下列审阅者: Edward Bovlan (Rutgers University), Akihiro Kanamori (Boston University), Craig Jensen (University of New Orleans), Harold Reiter (University of North Carolina), Charlotte Zhong-Hui Duan (University of Akron)。他们有益的建议、评论和批评,对于改善本书原稿起了很好的作用。

感谢 Dennis R. Kletzing (Stetson University),他负责整个原稿的录入和排版;感谢 Nina Edelman (Temple University)和 Lilian N. Brady,他们仔细地阅读了每一页的证明并且给出了一些有益的建议;感谢 Blaise de Sesa,他检查了本书所有习题答案和解答;还要感谢来自美国和其他国家的许多学校的老师和学生,他们提供了使用这本书的经验以及提出了相当有益的建议。

最后,还要向下列人员表达最诚挚的谢意:制作编辑 Debbie Ryan,执行编辑 George Lobell,助理编辑 Jennifer Brady 以及 Prentice Hall 出版公司的全体员工,因为他们的热情,关心和永不言败的合作精神,才让本书从策划、设计、制作到市场销售都得以顺利地进行。

B. K.

R. C. B.

S. C. R.

寄语学生

这门课程很可能在几个方面与你以前学过的数学课程有所不同。要解的方程很少, 公式甚至更少,而且只有少量的步骤。虽然有一些定义和定理需要学习,但仅靠死记 硬背将使你很难通过这门课程。深刻理解概念并能够在各种环境下应用它们,是你成功的基础。

本书的优点是内容丰富、生动,而且实用。本书的主题是日常生活、数学、计算 机科学以及其他领域中的应用的基础。这些主题相互联系,互为基础,有助于你掌握 所涉及的概念。

这门课程有两个显著的特点,一是高度的抽象,二是比你以前学过的数学课程更强调证明。关于抽象,这里举一个例子。在学习代数时,我们知道乘法对加法的分配律,而在这门课程中,我们将把分配律概念予以抽象,并研究这一概念在许多种运算中的应用,而不仅仅是乘法和加法。

另一个特点是证明。在你继续阅读本书之前,让我们告诉你在本书中是如何处理证明的。你的目标是能够读懂证明,并且能够独立进行证明。帮助你达到这一目标的方法也许能使你重新想起写作课程中所学到的知识。学习写一篇有说服力的文章,或有意义的十四行诗,或其他风格的文章,是一个很复杂的过程。首先,你必须阅读、分析并研究大量的范文。然后,你才能尝试以某种风格动手写作。一般来说,这包括草稿版、修改版、评阅、润色和改写,最后创作出一篇有说服力的文章,或者一首优秀的十四行诗,或者其他指定风格的文章。总之,写作没有任何公式或固定的套路。

同写作课程的作品一样,证明也是有结构和风格的。本书将提供大量的证明供你阅读和分析。某些习题要求你对证明进行概括、分析和评论。其他的习题则要求你完成一些未完成的证明。最后,你有许多机会自己构造一个证明。相信我们,阅读和书写证明是一项可学习的技能。

更广义地讲,我们希望本书能帮助你成为一个有效的沟通能手,一个思想评论家, 一个善于思考的学习者,一个具有创新精神的解决问题的能手。

衷心祝愿你取得成功和有趣的体验。

Bernard Kolman Robert C. Busby Sharon Cutler Ross

Preface

Discrete mathematics is an interesting course to teach and to study at the freshman and sophomore level for several reasons. Its content is mathematics, but most of its applications and more than half its students are from computer science. Thus careful motivation of topics and previews of applications are important and necessary strategies. Moreover, there are a number of substantive and diverse topics covered in the course, so a text must proceed clearly and carefully, emphasizing key ideas with suitable pedagogy. In addition, the student is often expected to develop an important new skill: the ability to write a mathematical proof. This skill is excellent training for writing good computer programs.

This text can be used by students in mathematics as an introduction to the fundamental ideas of discrete mathematics, and a foundation for the development of more advanced mathematical concepts. If used in this way, the topics dealing with specific computer science applications can be ignored or selected independently as important examples. The text can also be used in a computer science or computer engineering curriculum to present the foundations of many basic computer-related concepts and provide a coherent development and common theme for these ideas. The instructor can easily develop a suitable course by referring to the chapter prerequisites which identify material needed by that chapter.

Approach

First, we have limited both the areas covered and the depth of coverage to what we deem prudent in a first course taught at the freshman and sophomore level. We have identified a set of topics that we feel are of genuine use in computer science and elsewhere and that can be presented in a logically coherent fashion. We have presented an introduction to these topics along with an indication of how they can be pursued in greater depth. This approach makes our text an excellent reference for upper-division courses.

Second, the material has been organized and interrelated to minimize the mass of definitions and the abstraction of some of the theory. Relations and digraphs are treated as two aspects of the same fundamental mathematical idea, with a directed graph being a pictorial representation of a relation. This fundamental idea is then used as the basis of virtually all the concepts introduced in the book, including functions, partial orders, graphs, and mathematical structures. Whenever possible, each new idea introduced in the text uses previously encountered material and, in turn, is developed in such a way that it simplifies the more complex ideas that follow.

■ What Is New in the Fifth Edition

We continue to believe that this book works well in the classroom because of the unifying role played by the two key concepts: relations and digraphs. In this edition we have woven in a thread of coding in all its aspects, efficiency, effectiveness, and security. Two new sections, Other Mathematical Structures and Public Key Cryptology are the major components of this thread, but smaller related insertions begin in Chapter 1. The number of exercises for this edition has been increased by more than 25%. Whatever changes we have made, our objective has remained the same as in the first four editions: to present the basic notions of discrete mathematics and some of its applications in a clear and concise manner that will be understandable to the student.

- A cryptology thread begins in Chapter 1 and presents the basic ideas of the field. The thread concludes in Public Key Cryptology. Included now is coding in all its aspects, efficiency, effectiveness, and security.
- A new section, Other Mathematical Structures, introduces the basic concepts of rings and fields, in particular Z_p .
- More opportunities for students to build modeling skills are provided.
 Whether seen as modeling, abstraction, pattern recognition, or problem solving, the ability to see the mathematical bones of a problem is a critical factor for success in higher-level mathematics courses.
- Understanding proofs and writing simple proofs are important course goals.
 More occasions for students to read, analyze, complete, and produce proofs are presented throughout the text, not just in the sections that introduce formal proofs.
- More applications are included. Among these are relational databases, check digits, a variety of ciphers, and weighted voting systems.
- New exercises have been added to each chapter. Greater emphasis has been placed on multiple representations of concepts. There are approximately 400 more exercises than in the fourth edition.
- A brief historical commentary opens each chapter and introduces some of the major contributors to that chapter's topics.
- Isomorphism is presented in more contexts than before throughout the book.
- Additional student experiments have been developed on weighted voting systems, Petri nets, and Catalan numbers. Experiments have been integrated into appropriate chapters and others are gathered in Appendix B. These assignments provide opportunities for exploration and discovery, as well as for writing, and are designed for collaborative work.
- This edition continues to weave the discussion of proofs and proof techniques throughout the book with comments on most proofs, exercises related to the mechanics of proving statements, and Tips for Proofs sections. Many of the new exercises provide more practice in building proof-reading and proof-writing skills.
- Each chapter now has a set of review questions. These are mainly conceptual in nature and help students identify the "big" ideas of the chapter.
- A glossary for quick reference is now included.
- The index contains approximately 100 new entries related to both new concepts and to new examples for material in previous editions.

Exercises

The exercises form an integral part of the book. Many are computational in nature, whereas others are of a theoretical type. Many of the latter and the experiments, to be further described below, require verbal solutions. Exercises to help develop proof-writing skills ask the student to analyze proofs, amplify arguments, or complete partial proofs. Guidance and practice in recognizing key elements and patterns have been extended in many new exercises. Answers to all odd-numbered exercises, review questions, and self-test items appear in the back of the book. Solutions to all exercises appear in the Instructor's Solutions Manual, which is available (to instructors only) gratis from the publisher. The Instructor's Solutions Manual also includes notes on the pedagogical ideas underlying each chapter, goals and grading guidelines for the experiments, and a test bank.

Experiments

Chapters 1 through 10 each end with a student experiment. These provide opportunities for discovery and exploration, or a more in-depth look at topics discussed in the text. They are designed as extended-time, out-of-class experiences and are suitable for group work. Each experiment requires significantly more writing than section exercises do. Some additional experiments are to be found in Appendix B. Content, prerequisites, and goals for each experiment are given in the Instructor's Solutions Manual.

■ End-of-Chapter Material

Each chapter contains Tips for Proofs, a summary of Key Ideas for Review, a set of Coding Exercises, an Experiment, a set of conceptual Review Questions, and a Self-Test covering the chapter's material.

Organization

Chapter 1 contains material that is fundamental to the course. This includes sets, subsets, and their operations; sequences; properties of the integers, including base n representations; matrices; and mathematical structures. A goal of this chapter is to help students develop skills in identifying patterns on many levels. Chapter 2 covers logic and related material, including methods of proof and mathematical induction. Although the discussion of proof is based on this chapter, the commentary on proofs continues throughout the book. Chapter 3, on counting, deals with permutations, combinations, the pigeonhole principle, elements of probability, and recurrence relations.

Chapter 4 presents basic types and properties of relations, along with their representation as directed graphs. Connections with matrices and other data structures are also explored in this chapter. Chapter 5 deals with the notion of a function and gives important examples of functions, including functions of special interest in computer science. An introduction to the growth of functions is developed. Chapter 6 covers partially ordered sets, including lattices and Boolean algebras. A symbolic version for finding a Boolean function for a Boolean expression joins the pictorial Karnaugh method. Chapter 7 introduces directed and undirected trees along with applications of these ideas. Elementary graph theory with applications to transport networks and matching problems is the focus of Chapter 8.

In Chapter 9 we return to mathematical structures and present the basic ideas of semigroups, groups, rings, and fields. By building on work in previous chapters, only a few new concepts are needed. Chapter 10 is devoted to finite-state machines. It complements and makes effective use of ideas developed in previous chapters. Chapter 11 finishes our discussion of coding for error detecting and correction and for security purposes. Appendix A discusses algorithms and pseudocode. The simplified pseudocode presented here is used in some text examples and exercises; these may be omitted without loss of continuity. Appendix B gives some additional experiments dealing with extensions or previews of topics in various parts of the course.

Optional Supplements

There is available with this text a 406 page workbook: Practice Problems in Discrete Mathematics by Boyana Obrenic. It consists entirely of problem sets with fully worked out solutions. It is available free when shrinkwrapped with the textbook: ISBN 013-124112-5 (text and supplement). In addition, there is a 316 page

workbook: Discrete Mathematics Workbook by James Bush. This item has outlines of key ideas, key terms, and sample problem sets (with solutions). It is available free when shrinkwrapped with the textbook: ISBN 013-124113-3 (text and supplement).

Acknowledgments

We are pleased to express our thanks to the following reviewers of the first four editions: Harold Fredrickson; Naval Postgraduate School; Thomas E. Gerasch, George Mason University; Samuel J. Wiley, La Salle College: Kenneth B. Reid. Louisiana Sate University; Ron Sandstrom, Fort Hays State University; Richard H. Austing, University of Maryland; Nina Edelman, Temple University; Paul Gormley, Villanova University; Herman Gollwitzer and Loren N. Argabright, both at Drexel University; Bill Sands, University of Calgary, who brought to our attention a number of errors in the second edition; Moshe Dror, University of Arizona, Tucson; Lloyd Gavin, California State University at Sacramento: Robert H. Gilman, Stevens Institute of Technology; Earl E. Kymala, California State University at Sacramento; and Art Lew, University of Hawaii, Honolulu; Ashok T. Amin, University of Alabama at Huntsville; Donald S. Hart, Rochester Institute of Technology; Minhua Liu, William Rainey Harper College; Charles Parry, Virginia Polytechnic Institute & University; Arthur T. Poe, Temple University; Suk Jai Seo, University of Alabama at Huntsville; Paul Weiner, St. Mary's University of Minnesota; and of the fifth edition: Edward Boylan, Rutgers University; Akihiro Kanamori, Boston University; Craig Jensen, University of New Orleans; Harold Reiter, University of North Carolina; Charlotte Zhong-Hui Duan, University of Akron. The suggestions, comments, and criticisms of these people greatly improved the manuscript.

We thank Dennis R. Kletzing, Stetson University, who carefully typeset the entire manuscript; Nina Edelman, Temple University, and Lilian N. Brady for carefully and critically reading page proofs; Blaise de Sesa, who checked the answers and solutions to all the exercises in the book; and instructors and students from many institutions in the United States and other countries, for sharing with us their experiences with the book and offering helpful suggestions.

Finally, a sincere expression of thanks goes to Debbie Ryan, Production Editor; to George Lobell, Executive Editor; to Jennifer Brady, Editorial Assistant, and to the entire staff of Prentice Hall for their enthusiasm, interest, and unfailing cooperation during the conception, design, production, and marketing phases of this edition.

B.K. R.C.B. S.C.R.

A Word to Students

This course is likely to be different from your previous mathematics courses in several ways. There are very few equations to solve, even fewer formulas, and just a handful of procedures. Although there will be definitions and theorems to learn, rote memorization alone will not carry you through the course. Understanding concepts well enough to apply them in a variety of settings is essential for success.

The good news is that there is a wealth of interesting and useful material in this text. We have chosen topics that form a basis for applications in everyday life. mathematics, computer science, and other fields. We have also chosen the topics so that they fit together and build on each other; this will help you to master the concepts covered.

Two distinctive features of this course are a higher level of abstraction and more emphasis on proofs than you have perhaps encountered in earlier mathematics courses. Here is an example of what we mean by abstraction. When you studied algebra, you learned the distributive property of multiplication over addition. In this course, you will abstract the concept of a distributive property and investigate this idea for many pairs of operations, not just multiplication and addition.

The other feature is proofs. Before you close the book right here, let us tell you something about how proofs are handled in this book. The goals are for you to be able to read proofs intelligently and to produce proofs on your own. The way we help you to these goals may remind you of your composition classes. Learning to write a persuasive essay or a meaningful sonnet or other composition style is a complicated process. First, you read, analyze, and study many examples. Next you try your hand at the specific style. Typically this involves draft versions, revisions, critiques, polishing, and rewriting to produce a strong essay or a good sonnet or whatever form is required. There are no formulas or rote procedures for writing.

Proofs, like the products of a composition course, have structures and styles. We give you lots of proofs to read and analyze. Some exercises ask that you outline, analyze, or critique a proof. Other exercises require the completion of partial proofs. And finally, there are many opportunities for you to construct a proof on your own. Believe us, reading and writing proofs are learnable skills.

On a larger scale, we hope this text helps you to become an effective communicator, a critical thinker, a reflective learner, and an innovative problem solver.

Best wishes for a successful and interesting experience.

Bernard Kolman Robert C. Busly Sharon Cutter Ross

Contents

Word to Students xii				
1	Fundamentals 1			
	1.1	Sets and Subsets 2		
	1.2	Operations on Sets 5		
	1.3	Sequences 13		
	1.4	Division in the Integers 20		
	1.5	Matrices 32		
	1.6	Mathematical Structures 41		
2	Log	jic 50		
	2.1	Propositions and Logical Operations 51		
	2.2	Conditional Statements 57		
	2.3	Methods of Proof 62		
	2.4	Mathematical Induction 67		
3	Cou	enting 78		
	3.1	Permutations 79		
	3.2	Combinations 83		
	3.3	Pigeonhole Principle 88		
	3.4	- ·		
	3.5	Recurrence Relations 100		
4	Rel	ations and Digraphs 110		
	4.1	Product Sets and Partitions 111		
	4.2	Relations and Digraphs 115		
	4.3	Paths in Relations and Digraphs 123		
	4.4	Properties of Relations 129		
	4.5	Equivalence Relations 136		
	4.6	Computer Representation of Relations and Digraphs	140	
	4.7	Operations on Relations 147		
	4.8	Transitive Closure and Warshall's Algorithm 157		
5	Fun	octions 168		
	5.1	Functions 169		
	5.2	Functions for Computer Science 178		
	5.3	Growth of Functions 183		
	5.4	Permutation Functions 188		

O	Ord	ler Relations and Structures 200
	6.1	Partially Ordered Sets 201
	6.2	Extremal Elements of Partially Ordered Sets 211
	6.3	Lattices 216
	6.4	Finite Boolean Algebras 226
	6.5	Functions on Boolean Algebras 233
	6.6	Circuit Design 237
7	Tree	es 254
	7.1	Trees 254
	7.2	Labeled Trees 259
	7.3	Tree Searching 264
	7.4	Undirected Trees 273
	7.5	Minimal Spanning Trees 280
8	Торі	ics in Graph Theory 290
	8.1	Graphs 291
	8.2	Euler Paths and Circuits 296
	8.3	Hamiltonian Paths and Circuits 304
	8.4	Transport Networks 307
	8.5	Matching Problems 315
	8.6	Coloring Graphs 320
9	Sem	nigroups and Groups 329
	9.1	Binary Operations Revisited 330
	9.2	Semigroups 334
	9.3	Products and Quotients of Semigroups 341
	9.4	Groups 347
	9.5	Products and Quotients of Groups 358
	9.6	Other Mathematical Structures 363
10	Lan	guages and Finite-State Machines 372
	10.1	Languages 373
	10.2	Representations of Special Grammars and Languages 381
	10.3	Finite-State Machines 390
	10.4	
	10.5	
	10.6	Simplification of Machines 407